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Minnesnoteringar efter TEAMsmöte angående mat- och kontanthantering inom LSS i Falu kommun 

den 2 juni 2022 

Mötet hölls i digitalt format, varade i en och trekvarts timme och samlade 11 st deltagare. 3 personer 
representerade LSS inom Falu kn, Therese Holst(TH), sektionschef och enhetscheferna Charlotta 
Svorén(CS) o. Linda Flygt(LF). FUB Falun företräddes av Kent Öyen(KÖ), nyvald ordförande och Lena 
Andersson(LA). Daniel Drugge(DD), vice ordf i socialnämnden i Falun och dessutom Falu kommuns 
representant i Överförmyndarnämnden deltog liksom från SDFS Ann-Katrin Ekström(AKE), Lina 
Silfwerbrand(LS), Kjell Eriksson(KE), Sergei Ljessnoi(SL) samt Björn Barle(BB), som mötesordförande. 
 

- BB inledde mötet och bad samtliga presentera sig själva.  
- BB gav en kort resumé av frågeställningar som ventilerats tidigare i ärendet och som även 

sammanställts och skickats över till deltagarna inför mötet.  
- BB gav sedan ordet till TH, som berättade om sin bakgrund och att hon tillträtt sin tjänst 

under 2020. Det förändringsarbete som hade inletts 2019 och som ännu inte hunnit 
verkställas i tillräcklig omfattning omstartades på nytt hösten 2020. Under början av hösten 
2021 upprättades riktlinjer för personal på enheterna av TH och genomförandet fortgår 
alltjämt. Denna skrivelse följdes senare under hösten av TH´s rapportering gentemot 
socialnämnden angående principer för arbetssätt och hur långt genomförande kommit. 

- Vägledande principer ska vara och bygga på brukarnas självbestämmande. Det finns även 
andra vägledande värdeord som inflytande och delaktighet, integritet m fl som nämns i 
Socialstyrelsens föreskrifter.  

- TH beskrev att det finns svårigheter att i slutändan kunna redogöra för och fastställa vem 
som medverkat till och vems bestämmande – brukares och/eller personals – som lagts till 
grund för de rutiner som fastställts för respektive boende.  

- Rutinerna ska bygga på respektive individs behov och önskemål, vilka löpande ska fångas upp 
och med viss periodicitet noteras i den individuella planeringen. Viss eftersläpning kan finnas 
med hänsyn till den situation som rått under coronapandemin. 

- Enhetscheferna CS och LF redogjorde för sin syn och delgav de erfarenheter som finns hos 
vissa – kanske många - av brukarna med koppling till att matlagen togs bort – en ”frihet” att 
kunna bestämma själv när man ska äta och med vem. Det finns naturligtvis många skiftande 
omdömen med hänsyn till att det är många individer som berörs. 

- KE nämnde att den berättelse han fått ta del av, baserat på sina två huvudmäns upplevelser 
av det förändrade arbetssättet, var negativ eftersom en fungerande rutin slogs sönder med 
negativa följdeffekter vad avser varierat matintag, ökade kostnader samt ökade praktiska 
besvär med att finna nya former för matinköp. 

- Ett senare meningsutbyte belyste att dessa båda huvudmän är i 70-årsåldern och kanske  
bör vara föremål för insatser via SoL i stället för LSS. Det senare regelverket tycks inte ha 
förutsett och reglerat åldrande brukares ändrade behov och önskemål. DD fångade upp 
frågeställningen och ska ta den med till socialnämnden för vidare diskussion. 

- LS redogjorde för de problem som uppstått för brukare på ett boende som en av hennes 
huvudmän bebor. De nya riktlinjerna förändrade personalens hantering av matinköp, då 
kontanthantering förbjöds och då intresset fanns hos såväl brukare som personal att så långt 
som möjligt bibehålla matlaget, skapade behov av att hitta en lösning. Detta ledde till att LS 
och övriga ställföreträdare av personal ombads att hitta form för att samla ihop brukarnas  
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medel för gemensamma inköp. LS erbjöd sig att för sin huvudmans räkning hålla ett konto 
öppet för detta ändamål och formerna för denna hantering skulle framgå av avtal mellan de 
inblandade huvudmännens ställföreträdare. Detta förslag fick kritik från flera håll och 
instanser, då ett sådant förfaringssätt strider mot gällande synsätt och regler för bankkort 
och redovisning av huvudmannens medel. Kritiken kom från SKR, Bankföreningen och 
Överförmyndare i samverkan. 

- TH bad LS att ta kontakt för att diskutera detta ärende. 
- KÖ tog upp problemet med försämrad variation och kvalitet i det matintag som skett för 

vissa brukare. Vilket ansvar ligger hos personalen? Finns tid för att hjälpa till på individnivå? 
- CS och LF besvarade frågorna på så sätt att det självklart är brukarna som måste få 

bestämma över sitt matintag och relaterade till sina egna privata vanor, som inte alltid 
prioriterar en sund livsföring. Dessa aspekter är rimliga som sådana men får inte användas 
för och ej heller medföra att ingenting görs för att hjälpa individen till bättre val. 
Följdeffekten för individen är inte godtagbar, när det kan konstateras ökad kroppsvikt och 
försämrad kondition och på sikt kunna medföra andra hälsoproblem. 

- Genom att föra frågan till brukarna och vad som är deras bästa öppnade sig diskussionen om 
det finns tillräckliga resurser – främst personella - för att se till individens behov och 
önskemål. 

- Bakgrunden till de förändrade rutinerna har enligt TH inte sin grund i att begränsningar i 
ekonomiskt hänseende ställts som krav på enheterna. Hur långt de personella resurserna 
kommer att räcka återstår att se och bedöma. 

- Kontanthanteringen är en del av den nyordning som gäller för enheterna. CS berättade om 
sina erfarenheter från sitt tidigare arbetsliv i Borlänge kommun och att där var all hantering 
av likvida medel eller förvaring av kort m m förbjuden för personal redan för 10 år sedan. För 
CS rör det sig om säkerhet för personal och det ansvar som medelshantering medför.  

- Den förändring som skett inom LSS medför praktiska problem och svårigheter för såväl 
brukare som personal som ställföreträdare. De senare ska inte vara behjälpliga med att 
utföra ärenden, göra inköp m m utan dessa insatser berör personal. 

- Viss diskussion uppkom beträffande den gränsdragning mellan personal och ställföreträdare 
som behöver göras angående hantering av dessa praktiska frågor. Konstateras kan att det 
föreligger dels oklarheter rent allmänt och dels skillnader mellan enheterna i hur hantering 
ska ske. 

- En aspekt av dessa gränsdragningar berör beskrivning av vad en ställföreträdare kan och ska 
bli engagerad i beträffande praktiska insatser. Detta har sannolikt vidare betydelse för 
rekrytering av nya framtida ställföreträdare, då en mer omfattande praktisk insats leder till 
större tidsåtgång och därmed kan innebära ett minskat intresse för uppdrag. 

- Sammanfattningsvis kan noteras att diskussionen fördes i en anda av övergripande samsyn 
kring att de frågor som ventilerades berör förhållanden som är viktiga för att tillgodose 
brukarnas behov och önskemål och för att hitta goda former och förhållanden för parternas 
samarbete och samverkan. 

- Parterna uttryckte sitt gillande att mötet kommit till stånd samt beslöt att nytt möte 
angående de ovan berörda frågeställningarna ska hållas i november 2022. BB kallar. 
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